
  16 ساعت از برنامه هفتگی دوره های متوسطه 
به آموزش »زبان خارجی« اختصاص دارد

 در پاسخ به مطلب مندرج در آن روزنامه به تاريخ 
1401/8 باعنوان »مديريت دموکراتیک مدارس با  /15
حذف زبان انگلیسی« پاسخ شوراي عالي وزارت آموزش و 
پرورش را به شرح ذيل به استحضار مي رساند: فراگیری و 
وسعت قلمرو کاربرد زبان انگلیسی در سرزمین ها و حوزه های 
مختلف علمی، اقتصادی و اجتماعی بر کسی پوشیده نیست 
و اختصاص 16 ساعت از برنامه هفتگی دوره های اول و دوم 
متوسطه به آموزش »زبان خارجی« )مصوبه جلسات 880 
تاريخ 1392/2/23 و 926 تاريخ 1394/12/10 شورای 
عالی آموزش و پرورش( که در اکثريت قريب به اتفاق مدارس 
کشور به آموزش زبان انگلیسی تعلق دارد، گواه توجه وزارت 
آموزش و پرورش به ضرورت آموزش آن به دانش آموزان 
است. با اين وجود، ارائه خدمات آموزشی به متقاضیان 
فراگیری زبان های ديگر نیز که موجبات توانمندساختن 
شهروندان در زمینه ارتباط با ساير کشورها و فرهنگ ها و 
انتقال دانش ها و باورهای ايشان به ديگران را فراهم می سازد، 
می تواند منافع ملی را از نظر توسعه امکان برقراری ارتباط 
با تعداد بیشتری از اقوام، فرهنگ ها و بازارهای تجاری و 
عرضه فناوری تأمین نمايد. به همین منظور و برای توسعه 
آموزش زبان های خارجی، بر اساس مصوبه جلسه 678 
تاريخ 1381/8/2 شورای عالی آموزش و پرورش زبان های 
خارجی مورد تدريس در دوره متوسطه يکی از زبان های 
انگلیسي، فرانسوي، آلماني، ايتالیايی، اسپانیولی و روسی 
تعیین شده است. بنابراين، دانش آموزان می توانند يکی از 
اين زبان ها را به عنوان درس »زبان خارجه« برگزينند و در 
صورتی که زبانی غیر از انگلیسی را انتخاب کردند، از خدمات 
آموزشی مربوط بهره مند شوند. از ديگر نکات مورد تأکید 
اين مصوبه مکلف کردن وزارت آموزش و پرورش به تشکیل 
کلاس و برگزاری امتحان در مناطقی است که امکان تشکیل 
کلاس برای زبان های مذکور وجود داشته باشد. همچنین 
بر اساس اين مصوبه »واگذاری اخذ امتحان دروس مذکور 
به مؤسسات واجد شرايط بلامانع است.« به اين ترتیب، 
اتخاذ تدابیر مناسب برای افزايش امکانات وزارت آموزش و 
پرورش برای تشکیل و برگزاری کلاس های آموزش زبان های 
خارجی ديگر، علاوه بر زبان انگلیسی، به متقاضیان فراگیری 
اين زبان ها امر جديد و غیرمنتظره ای نیست و چون تأمین 
فضا و نیروی انسانی مورد نیاز تشکیل کلاس برای داوطلبان 
محدود اين زبان ها در برخی شهرها بسیار دشوار و پرهزينه 
است، تدارک برنامه هايی برای استفاده از ظرفیت های موجود 
مراکزی چون کانون زبان که به لحاظ وابستگی قانونی به 
وزارت آموزش و پرورش، ساختار و نیروی انسانی و محتواهای 
آن از طرف وزارت آموزش و پرورش به رسمیت شناخته شده 
است، می تواند راهکاری مناسب برای اجرای مصوبه مذکور 
باشد. به اين ترتیب و درصورت تصويب چنین پیشنهادی، 
بنیه آموزشی کشور برای پاسخگويی به نیازهای متقاضیان 
در اين زمینه تقويت خواهد شد و اين امر طبیعتاً با برنامه ريزی 
برای ارتقای کیفی آموزش زبان انگلیسی که همواره مورد 
نظر وزارت آموزش و پرورش بوده، مغايرتی نخواهد داشت.  
خواهشمنداست دستور فرمايید طبق قانون مطبوعات و 
رسانه ها نسبت به درج جوابیه اين مرکز در همان صفحه و با 

همان قلم اقدام لازم صورت گیرد. 

 آرمان ملی: روز شنبه 21 آبان، خبری به 
نقل از علیرضا زاکانی شهردار تهران، منتشر 
شد که گفته بود: »اگر لیست ساختمان های 
ناايمن را ارائه کنیم، از فردا کسی در شهر 
نمی ماند.« اين صحبت های آقای زاکانی به 
عنوان شخصی که سال ها در مشاغل متفاوت 
دولتی بوده، سر و کارش با رفع نیازهای 
شهروندان بوده و از قضا با شهردار 12 ساله 
تهران که حالا رئیس مجلس است، در يک 
گروه فکری و حزبی قرار دارند، غريب به نظر 
می رسد. هرچند که آقای زاکانی هم همانند 
بسیاری از مسئولان فعلی مقصر گرفتاری های 
پیش آمده برای مردم را  مديران قبلی می داند 
نمی توان از اين نکته هم غافل ماند که دلايل 
دست اندرکاران دولت قبلی و شهردار و 
اعضای اصلاح طلب شورای قبلی هرچه باشد، 
شهروندان رضايتی از کارکرد آن ها هم ندارند. 
شهردار تهران در يکصد و پنجمین جلسه 
شورای اسلامی شهر تهران به بحث ويرانی 
بازار ساخت و ساز و اجاره نشینی در کشور 
اشاره کرد و گفته: »تفکر حاکم در دوره قبل 
مديريت شهری منجر به اداره گران شهر 
شد.« زاکانی، گفته: »51درصد مردم تهران 
اجاره نشین هستند و خريد مسکن در تهران 
67 سال برای يک فرد عادی زمان می برد، 
يعنی چند نسل بايد بگذرد تا يک خانواده 
بتواند خانه دار شود. در تهران هر اتفاقی که 
می افتد، نقطه آغاز آن اتفاق در سراسر کشور 
است. گرانی مسکن و گرانی اجاره نشینی از 
تهران شروع شده است، اما الان همه مردم 
کشور از آن رنج می برند.«حالا ديگر همه 
می دانند که يک فرد عادی با توجه به درآمد 
عادی اش )اگر درآمدی داشته باشد(، نه تنها 
به 67 سال زمان که به گفته کارشناسان حوزه 
مسکن به زمانی طولانی تر برای خانه دار شدن 
نیاز دارد؛ زمانی که به عمرش قد نخواهد 
داد. بحث ساختمان های ناايمن هم که نه 
تنها برای مردم تهران که برای مردم سراسر 
کشور، خطری ملموس و بیخ گوش شان 
است؛ ريزش ساختمان متروپل در آبادان و 
پیش تر از آن پلاسکوی تهران هرگز فراموش 
نخواهند شد و تازه اين ها ساختمان هايی در 
ابعاد وسیع ملی با تلفات زياد بوده اند؛ آسیب 
و ضرر و زيانی که ساختمان های ناايمن به 
شهروندان ايرانی وارد کرده و می کند، به 
ستون ثابت صفحات حوادث رسانه ها بدل 
شده است. ناگفته نماند که يکی از دلايل 
ناايمن  ساختمان های  تخريب  و  ريزش 
زلزله است. وسعت ناايمنی ساختمان ها به 
حدی است که کارشناسان سازه می گويند 
با زلزله هايی با ريشتر پايین هم در خطر ريزش 
قرار دارند. مهدی چمران، رئیس شورای ششم 
شهر تهران که در شورای چهارم هم رياست 
را بر عهده داشت اخیرا از زلزله های بزرگ 
ابراز نگرانی کرده و گفته: »تهران شهری 
حادثه خیز است و اگر زلزله ای در پايتخت 
رخ دهد فاجعه ای بزرگ صورت می گیرد.« 
محمود میرلوحی، عضو پنجمین دوره شورای 
شهر تهران بوده. دوره ای چهارساله که در 
میانه دوران تصدی گری محمود احمدی نژاد 
و بعد هم دوران طولانی مدت محمدباقر 

قالیباف)رئیس فعلی مجلس شورای اسلامی(، 
و دوره اصولگرای فعلی ظاهر شد و به گفته 
اين سیاستمدار اصلاح طلب در اين چهار 
سال، کارهايی انجام داد که در دوره های 
گذشته نظیر نداشته و اگر مسئولان فعلی، 
به جای نقدهايی نظیر انداختن تقصیر به 
گردن دولت و متصديان شهری قبل)به گفته 
میرلوحی(، فعالیت های مفید و موثر را ادامه 
دهند، حتما به نتايجی می رسند. میرلوحی 
می گويد: »از سال 82 تا 96؛ چهارده سال 
شهر و منابعش در اختیارشان بود و ما مشغول 
پرداخت بدهی هايی بوديم که آقای قالیباف و 
تیم اش ايجاد کردند. آقای زاکانی هم همچنان 
بايد اين بدهی ها را بپردازند؛ يعنی اين همه 
بدهی و آن همه پروانه هايی که صادر شد، 
به شهر و شهروندان آسیب های بسیاری وارد 
کرد تا مابه ازايی در بخش های مختلف نه در 
بافت فرسوده و احیای آن و نه در بخش های 
ديگر، آن طور که بايد ديده نمی شود.« به 
گفته محمود میرلوحی: » آقای زاکانی به 
جای اينکه بگويد بدهی برای چه زمانی است 
و منصفانه بگويد که شورای قبلی و مديريت 
شهری قبلی نه تنها اضافه نکرد بلکه پرداخت، 
طوری وانمود می کنند انگار که اين بدهی ها را 

شورای پنجم به جا گذاشته است« .
  ما سعی کردیم عقب ماندگی های 

گذشته را اصلاح کنیم
محمود میرلوحی، می گويد از دولت دوم 
مرحوم هاشمی رفسنجانی، بحث تحول 
در تهران مطرح شد و حتی آن موقع بحث 
تحقیقاتی  و  شد  مطرح  پايتخت  انتقال 
مرحوم آقای کازرونی، وزير سابق مسکن 
انجام داده و پیشنهادهايی مطرح شده بود 
و در دولت دوم آقای هاشمی و آمدن آقای 
کرباسچی، بحث اين شد که همین شهر را 
می شود اصلاح و زيست پذير کرد و بعد هم 
ديديم که جريان اصولگرايی با آقای کرباسچی 
درگیر شد و بعد هم بحث شوراها مطرح شد 
و عملا طولانی ترين دوره را اصولگرايان؛ 
آقای قالیباف و شورای اصولگرايان و آقای 
احمدی نژاد از سال 82، دستشان بوده تا 
چهار سال که ما شورای پنجم را داشتیم.« 

اين عضو شورای پنجم شورای شهر، به مسائل 
کلان تهران اشاره می کند؛ آلودگی هوا، حمل 
و نقل عمومی، ايمن سازی، آمادگی شهر 
برای حوادث غیرمترقبه و زلزله که نگرانی 
شديدی نسبت به آن وجود دارد و گسل های 
شهر که مدت هاست کارشناسان نسبت به آن 
هشدار می دهند که به گفته او »متأسفانه به 
نظر می آيد کار قابل توجهی در اين موارد رخ 
نداده و حتی طرح تفصیلی و طرح جامعی 
هم تصويب شد و تکالیفی که در آنجا مطرح 
بود، مورد غفلت واقع شد؛ مثلا در موضوع 
بلندمرتبه سازی را مطالعه کنند و آن را در 
تهران ارائه کنند خب نشد و ما در دوره پنجم 
اين کار را انجام داديم يا مساله بافت مرکزی را 
)مناطق 12 و 22(،  طرح تفصیلی آن را شورای 
پنجم آماده کرد و نگاه های جديد به مسائل 
توسعه تهران با نگاه توسعه پايدار مطرح 
شد.« او به اتفاقات مهم دوره پنجم اشاره 
کرده و از آتش نشانی و تصمیماتی که برای 
آن گرفته شده، تجهیزاتی که خريداری شده، 
نردبان های بلند و... ياد می کند و می گويد: 
»در مورد مساله آب تهران و پايدارسازی آن 
کارهای خوبی به خصوص در دوره پنجم انجام 
شد و سرمايه گذاری هايی هم برای تکمیل 
طرح فاضلاب شهری و هم در تکمیل شبکه 
انتقال آب های سطحی و کانال هايی که در زير 
زمین هستند و همچنین سیکل آب تهران، 
انجام گرفت و تصفیه خانه شماره شش که 
افتتاح شد و بالاخره اين ها کارهای بزرگی 
بود.«میرلوحی می گويد که »آقايان اگر 
بخواهند اين کارها را ادامه بدهند که خوب 
است و بايد هم ادامه بدهند. مساله ايمن 
سازی شهر تهران و اين 3000 ساختمان 
بلندمرتبه دارای مشکل در حوزه ايمنی 
مصوباتی است که شورا در دوره پنجم داشته 
و آتش نشانی را موظف کرد گزارش تهیه شد 
و آقايان به جای اين صحبت ها و کم لطفی ها 
به دوره قبل که جهش هايی در زمینه هايی 
انجام داد و به طور جدی به عقب ماندگی های 
طولانی گذشته پرداخت، کارهای اصولی و 
درست را ادامه داده و آن ها را تکمیل کنند.« 
به گفته او »مسئولین فعلی به جای انداختن 

تقصیر به گردن قبلی ها، همت کنند و عمل 
کنند و تلاش کنند و ما هم کار خوب را تايید 
می کنیم. اگر کار کنند به جای شعار دادن و 
زير سوال بردن خدمات قبلی ها، تلاش کنند، 
ما هم از آن ها تشکر می کنیم.«او به مسئولین 
فعلی شهری توصیه می کند که رعايت نشدن 
قوانین و مقررات در گذشته را ديگر تکرار 
نکنند. او توضیح می دهد که برای نمونه »قبل 
از دوره پنجم، طرح تفصیلی اجرا نمی شد و آن 
را در بايگانی گذاشته بودند که موضوع باغات 
را هم شامل می شد و متأسفانه در منطقه يک 
که اغلب آن هم سراشیبی و کوچه های زير 
بیست متر دارد، برج های بلند با طبقات اضافی 
ساخته شد و ما تلاش داشتیم که تکرار نشود 
و ناظران مراقب اجرای قانون و طرح تفصیلی 
باشند. خب اين ها راه حل هايی هست که 

تهران را می تواند ايمن کند.«
  مدام پروانه صادر می کردند

از آقای میرلوحی می پرسیم که در تمام 
سال های گذشته که از آن نام می برد، به چه 
علت فعالیت های مرتبط با ايمن سازی شهر 
و ساير امور مطروحه انجام نمی شده؟ و چرا 
کسی به فکر ساختمان های ناايمن نبوده؟ 
دلیل بی توجهی چه بوده؟اين عضو سابق 
شورای شهر تهران می گويد: »دوره ای که ما 
تصدی امور شهر را بر عهده گرفتیم اطلاعاتی 
از اين عدم رعايت ها به دست آورديم. قبل از 
آن پروانه های بسیاری صادر شده بود. برای 
نمونه در سال 91، 46 میلیون مترساختمان، 
پروانه صادر شده در حالی که در تمامی چهار 
سال دوره پنجم، همه پروانه های صادر شده به 
چهل میلیون نرسید.« اما به اعتقاد او »دوره 
پنجم که همزمان شد با خروج ترامپ از برجام 
و تشديد تحريم ها و بعد هم کرونا و کاهش 
صدور پروانه و درآمدها و عدم رونق ساخت 
و ساز؛ با اين وضع در اين زمینه کارهای قابل 
تاکید  گرفت.«میرلوحی  توجهی صورت 
می کند که »ما موضوع باغات را شجاعانه 
ايستاديم و با اينکه اين ها می گفتند درآمد 
است و نمی شود از آن عبور کرد و گذشت اما ما 
ايستاديم و حاضر نشديم باغی قلع و قمع شود 
يا مسائل ديگر که انجام داديم.« او می گويد: 
»قبل از دوره پنجم يعنی سوم و چهارم که در 
اختیار اين ها بود؛ از 82 تا 96؛ چهارده سالی 
که در اختیارشان بود و اين همه منابع داشتند؛ 
اين همه بدهی ايجاد کردند.« او ادامه می دهد 
که: »ما مشغول پرداخت بدهی هايی بوديم که 
دوره  قبل از ما ايجاد کرده بود . آقای زاکانی 
هم همچنان بايد اين بدهی ها را بپردازند؛ 
يعنی اين همه بدهی، آن همه املاکی که 
حراج شد و آن همه پروانه هايی که صادر شد، 
به شهر و شهروندان آسیب های بسیاری وارد 
کرد تا مابه ازايی در بخش های مختلف نه در 
بافت فرسوده و احیای آن و نه در بخش های 
ديگر، آن طور که بايد ديده نمی شود.« محمود 
میرلوحی می گويد: »آقای زاکانی به جای 
اينکه بگويد بدهی برای چه زمانی است و 
منصفانه بگويد که شورای قبلی و مديريت 
شهری قبلی نه تنها اضافه نکرد بلکه پرداخت، 
طوری وانمود می کنند انگار که اين بدهی ها 

را شورای پنجم به جا گذاشته!«

9اجتماعی سال پنجم
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جوابیــــه

 تشکیل جلسه کمیته اضطرار 
آلودگی هوا در تهران 

 هوای تهران در چهار منطقه سه، چهار، 
شش و چهارده با شاخص بالای 150 در 
وضعیت قرمز و ناسالم برای تمام افراد جامعه 
هستند. با توجه به وضعیت شاخص آلودگی 
هوا ساعتی پیش جلسه کمیته اضطرار آلودگی 
هوای تهران در استانداری تهران برگزار شد. 
بر اساس اعلام شرکت کنترل کیفیت هوای 
تهران، شاخص کیفیت هوا در حال حاضر بر 
روی عدد 111 قرار گرفته و وضعیت میانگین 
هوای تهران برای گروه های حساس ناسالم 
است. بر اساس اين گزارش، چهار منطقه تهران 
با شاخص بالای 150 در وضعیت قرمز و ناسالم 
برای تمام افراد جامعه هستند و يکی از مناطق 
در وضعیت سبز و پاک بوده و بیشتر مناطق در 
وضعیت ناسالم برای گروه های حساس قرار 
دارند. با توجه به وضعیت شاخص آلودگی هوا 
ساعتی پیش جلسه کمیته اضطرار آلودگی 
هوای تهران در استانداری تهران برگزار شد 
که نتیجه آن متعاقبا اعلام می شود. عابد ملکی 
معاون هماهنگی امور استانی استانداری تهران 
در پايان جلسه کمیته اضطرار آلودگی هوای 
تهران در جمع خبرنگاران در تشريح جزئیات 
مصوبات اين جلسه، گفت: با توجه به اينکه 
وضعیت هوا در شرايط ناسالم برای گروه های 
حساس قرار دارد بايد شهروندان بر اساس 
آموزش هايی که از طريق رسانه ها ارائه می شود 
خود مراقبتی را در دستور کار خود قرار دهند 
و به اين موضوع توجه ويژه ای داشته باشند. او 
با اشاره به ممنوعیت فعالیت های ورزشی در 
فضای باز، ادامه داد: تردد حداقلی گروه های 
حساس از جمله کودکان، زنان باردار، بیماران 
قلبی، عروقی و تنفسی و سالمندان و همچنین 
 N95 استفاده از ماسک های مناسب همچون
برای روزهايی که شرايط هوا در وضعیت ناسالم 
برای گروه های حساس قرار می گیرد بايد مورد 
توجه قرار گیرد. معاون استاندار تهران تاکید 
کرد: با توجه به وضعیت وارونگی هوا و احتمال 
تداوم شرايط ناسالم برای گروه های حساس 
بايد شهروندان توصیه های خودمراقبتی را 
جدی بگیرند. همچنین در جلسه ديروز تاکید 
شد در صورت تشديد آلودگی هوا جلسه 
کارگروه اضطرار برگزار و مصوبات متعاقبا 

اعلام خواهد شد. 
 
ویروس غالب در کشور 

آنفلوآنزاست
مدير آزمايشگاه ملی آنفلوآنزا و استاد ويروس 
شناسی دانشگاه علوم پزشکی تهران با بیان 
اينکه امسال آنفلوآنزا شیوعش را در ايران خیلی 
زود آغاز کرد، گفت: در حال حاضر ويروس 
غالب در کشور، آنفلوآنزا است. طلعت مختاری 
آزاد با اشاره به وضعیت واريانت های در گردش 
کوويد 19 و همچنین وضعیت شیوع آنفلوآنزا 
در کشور، گفت: يکی از خصوصیات ويروس 
کرونا اين بود که مرتبا تغییر کند. با اين حال 
آخرين ويروس کرونايی که در کشور شناسايی 
شد، BA5 بود که از خانواده امُیکرون بود و 
واريانت جديدی از ويروس کرونا، فعلا در ايران 
نداشتیم يا اينکه حداقل در آزمايشگاه هايی 
که تعیین توالی می کنیم، نوع جديدی از 
ويروس را شناسايی نکرديم. او افزود: در عین 
حال کشورهايی مانند هند و بنگلادش يک 
واريانت جديد به نام BBX شناسايی کردند 
که طبق اعلام اين کشورها خوشبختانه اين 
واريانت خفیف بوده است. واريانت های جديد 
ديگری هم از کروناويروس شناسايی شده، اما 
هیچ يک از آن ها به صورت همه گیری جهانی 
نبوده است. به اين معنا که شیوع منطقه ای 
آن ها ديده می شود. با اين حال هر آن شیوع 
جهانی واريانت جديدی از کرونا امکان دارد. 
مدير آزمايشگاه ملی آنفلوآنزا ادامه داد: البته 
امسال آنفلوآنزا شیوعش را در ايران خیلی زود 
آغاز کرد. به طوری که در حال حاضر ويروس 
غالب ما در کشور، آنفلوآنزا است و سويه های در 
 H1N1 و بعد هم H3N2  گردش آن عمدتا
است. آنفلوآنزای نوع B شیوع خیلی کمتری 
دارد. از آنجا که دو سال آنفلوآنزا نداشتیم، باعث 
شده که امسال به نوعی افزايش موارد آنفلوآنزا 
داشته باشیم. معمولا در آزمايش ها انتظار 
داريم که از کل آزمايش هايی که انجام می شود، 
10 تا 15 درصدش آنفلوآنزا باشد، اما وقتی 
بالای 30 درصد آزمايش ها با تشخیص آنفلوآنزا 
ارائه می شوند، نشان می دهد که اپیدمی 
آنفلوآنزا در کشور داريم. حتی گاهی 40 تا 50 
درصد نمونه ها هم به آنفلوآنزا اختصاص يافته 
است، اما طبق آخرين نمونه هايی که برای ما 
ارسال کردند،  36 درصدش آنفلوآنزا و تنها 
پنج درصد آن کوويد 19 بوده و مابقی هم ساير 
ويروس های سرماخوردگی بوده است. او با بیان 
اينکه به دلیل رعايت پروتکل های بهداشتی در 
دوره شیوع کرونا مانند استفاده از ماسک و... 
ويروس آنفلوآنزا را طی دو سال اخیر نداشتیم، 
گفت: با فروکش کردن کرونا و همچنین 
میزان رعايت ها شاهد بروز آنفلوآنزا بوده ايم. 
حتی پیش بینی شده بود که ممکن است 
ويروس هايی که در زمان کرونا فروکش کرده 
بودند، حتی خارج از فصل شان هم ديده شود. 
مختاری آزاد با بیان اينکه علامت و مشخصه 
اصلی آنفلوآنزا تب ناگهانی است،   گفت: 
علائمی مانند تب، استخوان درد، بدن درد و... 
در آنفلوآنزا ديده می شود. تب ناگهانی مشخصه 
اصلی آنفلوآنزا است، اما در کرونا اينطور نبود. 

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

در پی نگرانی های زاکانی و چمران برای ایمنی شهر، »آرمان ملی« به عملکرد اصولگرایان در سالیان تصدی گری شان نگاهی انداخته است

بدهیهاراچهکسانیبهشهرتحمیلکردهاند؟
       زاکانی: اگر لیست ساختمان های ناایمن را ارائه کنیم، از فردا کسی در شهر نمی ماند           تفکر حاکم در دوره قبل مدیریت شهری منجر به اداره گران شهر شد

  میرلوحی: آقای زاکانی به جای اینکه بگوید بدهی برای چه زمانی است طوری وانمود می کنند انگار که این بدهی ها را شورای پنجم به جا گذاشته است.

  محمد صادق حسنوند، رئیس مرکز تحقیقات آلودگی هوا 
دانشگاه علوم پزشکی تهران، در رابطه با آلوده بودن هوا در 
پايتخت و بسیاری از کلانشهرها اظهار کرد: برای تشخیص 
آلودگی هوا دو راه وجود دارد، نخست اينکه ما اطلاعات را از 
ايستگاه های سنجش و پايش و گاهی هم بر اساس ديد افقی 
و مشاهدات اين موضوع را دريافت می کنیم. او بیان کرد: بر 
اساس داده ها و گايدلاين های سازمان جهانی بهداشت، سال 
گذشته در بیش از 70درصد روزهای سال غلظت آلايندگی 
ذرات PM. 2. 5 بیشتر از استانداردهای جهانی بوده است و 
با توجه به اينکه کار خاصی هم برای کاهش اين آلايندگی ها 
انجام نشده است روزها همچنان آلوده است. حسنوند در ادامه 
با بیان اينکه در مرکز تحقیقات آلودگی هوای دانشگاه علوم 
پزشکی تهران هرساله برآورد اثرات منتسب به آلودگی هوا بر 
شهروندان انجام می شود، گفت: اين برآوردها هم برای شهر 
تهران و هم برای تمامی کشور انجام می شود و گزارش های 
آن به نهادها و مراکز مرتبط ارسال می شود. بر اساس آخرين 
برآوردهای اين مرکز، برای شهر تهران در سال 1400 حدود 
4 هزار و 500 نفر مرگ منتسب به آلودگی هوا برای ذرات 

PM2. 5 داشته ايم. 
    تأیید وجود گاز متان در آرادکوه و جنوب تهران

عضو پژوهشکده محیط زيست دانشگاه علوم پزشکی 
تهران با اشاره به گزارش ناسا در مورد تشکیل ابر متان جنوب 
تهران، اظهار کرد: متان به خودی خود به عنوان آلاينده 
هوا شناخته نمی شود اما از جمله گازهای گلخانه ای است، 
گازهای گلخانه ای هم موجب گرمايش جهانی می شود. او 
يادآور شد: موضوعی که ناسا در مورد تشکیل ابر متان در 
جنوب شهر تهران مطرح کرده است؛ با توجه به منبعی که 
در آنجا موجود است به لحاظ منطقی اين امکان وجود دارد 

که گازهای گلخانه ای از جمله متان به صورت جدی در آن 
منطقه وجود داشته باشد اگرچه هنوز مطالعاتی در خصوص 
غلظت آن وجود ندارد و نمی توان میزان آن را سنجید. به تازگی 
درخواست هايی از سوی شهرداری به مرکز تحقیقات آلودگی 
هوا ارائه شده است تا میزان غلظت متان را هم در مرکز آرادکوه 
که محل دفع پسماند تهران است و هم در ارتفاع آن بسنجیم. 
با اين حال به صورت منطقی و علمی محل های دفع و پردازش 
پسماند، دامداری ها و گاوداری ها، محل های انتشار گاز متان 
و گازهای گلخانه ای ديگر است با توجه به وفور اين محل ها در 
جنوب تهران، اين گازها نیز در آنجا به وفور وجود دارد، اگرچه 
غلظت آن همان طور که گفتم مشخص نیست.  به گفته او: گاز 
متان جزو آلاينده های هوا محسوب نمی شود، تنها در صورت 

افزايش غلظت آن مباحثی مانند ايمنی مطرح می شود. 
    ارتباط افزایش میزان غلظت آلودگی با افزایش 

بیماری ها
رئیس مرکز تحقیقات آلودگی هوا دانشگاه علوم پزشکی 
تهران يادآور شد: بسیاری از مطالعات نشان داده است که 
آلودگی هوا موجب بیماری های تنفسی، قلبی وعروقی، بروز 
ديابت و ايجاد بیماری های زمینه ای می شود. از سوی ديگر 
مواجهه افراد با هوای آلوده موجب حساس تر شدن افراد به 
بیماری هايی مانند کرونا شده است. میزان مرگ افراد به دلیل 
کرونا در مناطقی که هوای آلوده تری داشته اند بیشتر بوده 
است. گزارش های اين مسأله هم منتشر شده است. عضو 
هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران تصريح کرد: بیماران 
قلبی وعروقی، بیماران تنفسی، مادران باردار، کودکان زير 5 
سال و افراد بالای 60 سال، افراد دارای بیماری های زمینه ای 
و بیماران سندرومتابولیک يا افراد چاق جزو افراد حساس 
هستند. مواجهه با آلودگی هوا موجب تشديد بیماری در اين 

افراد خواهد شد. او ادامه داد: اگر يک روز نسبت به روز قبل 
5 میکروگرم به غلظت آلاينده ها در هوا افزوده شود، 15 تا 
20 درصد حملات آسم در افراد افزوده می شود. اين حملات 
آسمی ممکن است در سیستم بیمارستانی ثبت نشود به اين 
دلیل که بسیاری از افراد در زمان اين حملات ممکن است 
با اسپری تنفسی، التهاب خود را کاهش دهند. او افزود: در 
بیماری های قلبی وعروقی نیز اگر امروز بر غلظت آلاينده ها 
افزوده شود ممکن است اثر آن يک يا دو روز ديگر مشخص 
شود، لذا به ازای افزايش هر 5 میکروگرم غلظت آلاينده ها، 
در يک بازه تأخیری 48ساعته حدود 12درصد بر حملات 
قلبی و ساير مشکلات قلبی وعروقی افزوده می شود. رئیس 
مرکز تحقیقات آلودگی هوا دانشگاه علوم پزشکی تهران در 
رابطه با اثرات ريزگردها و توفان های گرد و غبار نیز گفت: 
برای توفان های گرد و غبار معیار ذرات PM10 يا ذرات معلق 
کمتر از 10 میکرون است. در حال حاضر در شهر تهران و کل 
کشور ايستگاه هايی داريم که هم ذرات PM2. 5 و هم ذرات 
PM10 را سنجش و اندازه گیری می کنند. مشکل ما صرفا 
ذرات PM2. 5 نیست، بلکه ذرات PM10 نیز هستند که 
منابع آن خارجی نیست. در حال حاضر حدود 30 تا 40 درصد 
سهم آلودگی شهر تهران را ذرات PM10 تشکیل می دهند 
که منابع آن مراتع لم يزرع و بیابان های اطراف تهران هستند. 
حسنوند همچنین در رابطه با وضعیت دی اکسید گوگرد در 
هوای تهران و برخی ديگر از کلانشهرهای کشور نیز گفت: از 
سال 1385 ايستگاه های سنجش آلودگی، میزان دی اکسید 
گوگرد را در هوا نشان می دهند. گوگرد معمولا به عنوان يک 
افزودنی در سوخت ها وجود دارد، داده های ايستگاه ها در 
رابطه با دی اکسید گوگرد از سال 1385 تا سال 1390 يک 

روند ثابت بوده است. 

غلظت آلودگی هوا در بیش از ۷۰درصد روزهای سال گذشته فراتر از استانداردهای جهانی بوده است

وجود گاز متان در جنوب تهران، منطقی است 

 
ایستگاه تئاتر شهر 

ايستگاه متروی تئاترشهر، بسیار شلوغ است و ما هر روز 
بابت سوارشدن به قطار بسیار مشکل داريم، لطفا مسئولان 

رسیدگی کنند.

احمدی از تهران
 

گرانی
 قیمت مرغ و تخم مرغ بسیار بالا رفته و قشر ضعیف توان 
خريد اقلام مصرفی و اولیه خود را ندارند تا کی بايد به قشر 

ضعیف فشار بیايد و کسی به فکر اين قشر نباشد؟

یک شهروند 
 

عابر بانک 
بعضی از شعب بانک ها، دستگاه عابربانک را پشت کرکره بانک 
قرارداده اند و شب ها در صورت نیاز و استفاده از آن دسترسی 
به عابربانک امکان پذير نیست، لطفا مسئولان شعب نسبت به 
مشخص بودن عابربانک فکری کنند که مردم شبانه به مشکل 

نخورند. 

 علی پور از تهران

داروخانه های تامین اجتماعی
چرا داروخانه های درمانگاه های تامین اجتماعی وقتی شب 
به درمانگاه ها مراجعه می کنیم تعطیل است؟ مگر نه اينکه بايد 
شبانه روزی باشد؟ از مسئولان تقاضا داريم که به اين موضوع 

رسیدگی کنند. 

اکرمی از تهران 

مستمری بگیر تامین اجتماعی 
در حال حاضر میزان حقوق تمام بازنشستگان کشوری و 
لشکری بالای 12میلیون تومان است, اما مستمری بگیر تامین 
اجتماعی با فقر دست وپنجه نرم می کند چه زمانی قرار است 

به داد مستمری بگیران بازنشستگان تامین اجتماعی باشید. 

کمالی از اصفهان


